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B
eograd se mora razvijati u skladu sa
potrebama ljudi koji u njemu `ive -
to je bio stav s kojim smo se pre
skoro ~etiri godine okupili u Inicija-

tivi Ne da(vi)mo Beograd, suprotstavljaju}i se
projektu Beograd na vodi. Ovaj megaloman-
ski projekat samo je najadekvatnija slika sve-
ga pogre{nog u na~inu na koji se razvijaju na-
{i gradovi i dru{tvo. Izbegavaju}i svaku javnu
debatu, ignori{u}i sva mi{ljenja i dru{tvenu
realnost, i zaobilaze}i sve norme, nepovratno
smo dali stotinu hektara najvrednijeg zemlji-
{ta i preko milijardu evra javnih sredstava. I to
ni manje ni vi{e nego u izgradnju kvadrata od
~ije prodaje }e neko drugi profitirati i u kojim
}e se zapo{ljavati ljudi na minimalcu da pro-
daju uvezenu robu. To niti odgovara na potre-
be Beograda i Srbije, niti je proizvod demo-
kratskih procesa. A udaljenost od demokrati-
je i odgovornosti ove vlasti i samog projekta
verovatno najbolje oslikava to {to ni posle 20
meseci niko nije odgovarao za dr`avno orga-
nizovano ru{enje u Hercegova~koj. Juri{nike
progresa ne zanima ni{ta {to im stoji na putu:
ni objekti, ni institucije, ni ljudi. Desetine hilja-
da ljudi koji zahtevaju odgovornost na ulica-
ma, hiljade primedbi na prostorne planove,
stotine prijava raznim inspekcijama i krivi~ne
prijave za korupciju - sve to je irelevantno za
politi~ku ma{inu koja melje za privatni profit
mo}nika. 

To se mora promeniti, Beograd se mora
razvijati u skladu sa potrebama ljudi koji u nje-
mu `ive - to je stav sa kojim Inicijativa Ne

da(vi)mo Beograd ide na predstoje}e beo-
gradske izbore. Ne treba da ~udi to {to ve}
dugo vremena postoje}i politi~ki akteri i pro-
cesi ostaju indiferentni spram ovih potreba.
Politi~ki sistem je ustrojen tako da gra|ani ne
mogu da uti~u na odluke svojih predstavnika:
peticije formalno nisu ni prepoznate, gra|an-
ske inicijative i referendum su gotovo neizvo-
divi, zborovi gra|ana tek savetodavni. A sami
politi~ki predstavnici, ti
svojevrsni pobednici
tranzicije, odvojeni su
od problema koje treba
da re{avaju, ako ve} ni-
su i njihov izvor. Da oni
koji donose odluke o
prioritetima grada iz pr-
ve ruke poznaju probleme prigradskog pre-
voza, nepristupa~nosti pristojnog stanovanja,
neispla}enih zarada, nemogu}nosti kretanja
sa kolicima i milion drugih svakodnevnih mu-
ka samih gra|ana, i njihove odluke bi bile dru-
ga~ije. Ipak, muke sa na{om demokratijom
idu i dalje pa oni koji su formalno donosioci
odluka di`u ruke tek na zvuk zvonceta.

Grad ~iji je razvoj toliko udaljen od ljudi ko-
ji u njemu ̀ ive ne mo`e biti dobro mesto za ̀ i-
vot. Ali ono {to je va`no da shvatimo, ne}e bi-
ti bolje ni ako neki drugi, makar bio i bolji ~o-
vek, preuzme kontrolu nad zvoncetom, niti }e
110 beogradskih odbornika i
odbornica ikada mo}i da razu-
meju sve probleme i potrebe
grada, gra|ana i gra|anki. Su-
protno uverenju de`urnih anali-
ti~ara, ni kriza demokratije ni
stranputice razvoja se ne re{a-
vaju vra}anjem poverenja ljudi
u politi~are ve} vra}anjem ljudi
u politiku. Da kao dru{tvo ima-

mo mehanizme i uslove da vodimo dijalog o
`eljenom razvoju - to je sistemska promena za
koju se borimo od na{ih po~etaka i zbog koje
izlazimo na izbore. I mada se nekima mo`e ~i-
niti naivnim, stvar je zapravo dosta jednostav-
na: [to je jedno dru{tvo sposobnije da vodi di-
jalog o sopstvenoj budu}nosti, budu}nost je
svetlija. A dijalog se otvara od najni`ih nivoa
`ivota u zajednici. Jer kako mislimo da re{imo

geopoliti~ke ~vorove
ako se ne mo`emo do-
govoriti oko uvo|enja
kanalizacije?

U proteklom periodu
organizovali smo dese-
tine okupljanja na loka-
lu, kako u vezi konkret-

nih problema tako i radi {ireg razgovora o ̀ e-
ljenom razvoju kraja, op{tine i grada. Plan
nam je da se izborimo da mesne zajednice
imaju stvarne nadle`nosti da se bave ̀ ivotom
na sopstvenoj teritoriji, kao i da stvaramo insti-
tucionalne mehanizme koji }e omogu}iti ak-
tivno u~e{}e gra|ana u upravljanju gradskim
resursima, i nadzor nad radom gradskih pred-
uze}a. Institucije se moraju prilagoditi gra|a-
nima, a ne obrnuto. Gra|ani moraju odlu~iva-
ti o stvarima koje uti~u na njihov ̀ ivot, a ne sa-
mo o boji autobusa. 

Javna dobra moraju slu`iti svima, a ne naj-

mo}nijima. Preduslov da se kao dru{tvo raz-
vijemo jeste da svako pojedina~no ima garan-
tovan dostojanstven ̀ ivot i uslove za li~ni raz-
voj. To podrazumeva da svako ima pravo na
`ivotni prostor, da se zdravo hrani, da se le~i
bez administrativnih prepreka, u~i tokom ce-
log `ivota, bude informisan, prevozi se s me-
sta na mesto, u`iva u kulturnim dobrima koji
pripadaju celokupnoj zajednici. Da bi to posti-
gli, nu`no je da aktivno uve}avamo fond jav-
nih i zajedni~kih dobara, a ne da nepovratno
dajemo zemlju, prodajemo izvore i rasturamo
zdravstvo. Kao {to smo puno puta do sada
branili javna dobra od privatizacije, komerci-
jalizacije i uru{avanja, plan nam je da ula`e-
mo u njihovo odr`avanje, uve}avanje i dostup-
nost. Bolje upravljanje resursima koje omogu-
}ava da se vrednost ne izvla~i ve} zadr`ava
za dobrobit zajednice, umesto totalne raspro-
daje je jedini na~in da sa~uvamo sopstvenu
sudbinu u na{im rukama. A resurse s kojim
raspola`emo ne smemo sagledavati u kontek-
stu toga koliko bi neko za njih platio, ve} {ta
sve sa njima mo`emo da uradimo. Od |ubre-
ta, preko napu{tenih prostora do najrazli~itijih
znanja - sve su to resursi za grad koji razmi{lja
o svojoj odr`ivoj budu}nosti.

A na{ grad mora biti odr`iv, demokrati~an
i pru`ati dostojanstven `ivot svima, ako }e
biti - na{!

P
ro{irenje mre`e pred{kolskih usta-
nova i izgradnja novih vrti}a mora
biti prioritet grada. Umesto kori{}e-
nja javnih sredstava za kreditiranje

privatnika, moramo ulagati u razvoj pred{kol-
skih ustanova lokalne samouprave.

U Beogradu oko {ezdeset hiljada dece po-
ha|a gradske (dr`avne) vrti}e, a njihovi rodite-
lji na mese~nom nivou pla}aju ne{to malo vi{e
od pet hiljada dinara za boravak deteta u vrti-
}u. S druge strane, oko deset hiljada dece po-
ha|a privatne vrti}e, a da Grad njihovim rodi-
teljima refundira 80 odsto mese~ne cene vrti}a
(odnosno maksimalno 22.361 rsd), u skladu sa
odlukom koju je gradska vlast donela pre dve
godine. Ipak, 4.000 dece ostalo je neupisano u
vrti}e i ove godine. Oni su na listi ~ekanja. Za
njih gradska vlast tvrdi da nema mesta.

Gradska politika de~ije za{tite prouzroku-
je znatno vi{e problema nego koristi, i ne
omogu}ava svakom detetu razvoj u podr`a-
vaju}oj atmosferi i uz odgovaraju}e pedago-
{ke programe.

Trenutno stanje:
Mnogi roditelji ne mogu da priu{te sop-

stvenoj deci ni dr`avni vrti}. Na`alost, institu-
cionalna briga o ovoj deci nije u fokusu grad-
ske vlasti;

Roditelji koji upi{u decu u privatni vrti},
nakon {to su njihova deca odbijena za mesto
u dr`avnom, kreditiraju gradsku vlast svakog
meseca jer moraju da plate tr`i{nu cenu vrti-
}a, a Grad im mesec dana kasnije refundira 80
odsto iznosa tro{ka. Bra~ni par koji ima dvoje
dece mora izdvojiti, u proseku, oko 40.000 di-
nara svakog prvog u mesecu. Taj iznos je
mnogima nedosti`an;

Pro{irenje mre`e pred{kolskih ustanova
i izgradnja novih vrti}a prepu{ta se prevashod-
no privatnoj inicijativi. Samo u protekle tri godi-

ne otvoreno je preko 150 privatnih vrti}a, a oko
200 privatnih vrti}a vaspitava decu ~ijim rodite-
ljima grad refundira novac za brigu o deci.

Gradska vlast je ve} najavila mogu}nost
smanjenja iznosa koji se refundira. To bi zna-
~ilo da im je cilj bio da uspostave mre`u pri-
vatnih vrti}a, a ne da dugoro~no omogu}e
kvalitetnu de~iju za{titu. Ukoliko to u~ine, ro-
ditelji ne}e imati izbor. Za njihovu decu ne}e
biti mesta u dr`avnim vrti}ima, a interes dete-
ta bi}e im na prvom mestu, pa }e pla}ati ve}i
iznos cene vrti}a na mese~nom nivou.

Novac gra|ana se mora koristiti svrishod-
nije, tako da se uspostavi odr`iv i kvalitetan si-
stem de~ije za{tite i pred{kolskog obrazova-
nja za svu decu.

Predlo`eno re{enje:
Potrebno je ulo`iti novac u izgradnju

mre`e gradskih vrti}a, kako bi u budu}nosti
obuhvat dece u dr`avnim vrti}ima bio ve}i, a
iznos koji se dotira privatnim vrti}ima manji. Iz
gradskog bud`eta se mese~no, u proseku, iz-

dvaja oko 1 milion i 300 hiljada evra za sistem
refundacije. Na godi{njem nivou, to je 15 mili-
ona i 600 hiljada evra, a za dve godine je pre-
ko 31 miliona evra. Izgradnja 31. jarbola izno-
si tri miliona evra, ne{to malo vi{e od dvome-
se~nog iznosa kojim gra|ani kreditiraju grad-
sku vlast. Zna~i, mogu}e je.

U vlasni{tvu grada Beograda i dr`ave je
pregr{t objekata koji se ne koriste, a koji bi se
mogli adaptirati za potrebe vrti}a.

U me|uvremenu, potrebno je zaista us-
postaviti sistem subvencija, umesto sistema
refundacije, i omogu}iti bud`etskim subven-
cijama upis i dece ~iji roditelji ne mogu da pri-
u{te dr`avni vrti}. 

Tako|e, potrebno je stru~no podr`ati vas-
pita~ice i vaspita~e, omogu}iti im da rade u od-
govaraju}im uslovima, olak{ati saradnju izme-
|u pred{kolskih ustanova i udru`enja koja se
bave de~ijom za{titom i otvoriti prostor za ve-
}e u~e{}e roditelja u radu sa decom u vrti}ima.

Budu}nost na{e dece kroz de~iju za{titu,
pred{kolsko vaspitanje i dalje obrazovanje
mora biti prioritet grada.

Za{to idemo na izbore

Politi~ki sistem je ustrojen
tako da gra|ani ne mogu
da uti~u na odluke svojih
predstavnika

Vrti}i moraju
biti prioritet, 
nijedno dete 
nije vi{ak!

Pi{e:
Robert 
Kozma

Pi{e:
Marko 
Aksentijevi}
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Ksenija Radovanovi} i Dobrica Veselinovi}, aktivisti Inicijative Ne da(vi)mo Beograd

N
a izborima o~ekujemo ja-
ko dobar rezultat. S druge
strane, za nas je ulazak u
izbornu utakmicu samo

jo{ jedan vid borbe, koja nastavlja da
se odvija na ulici, po krajevima, po
mesnim zajednicama, po blokovima.
Ta borba je za na{ grad, za javni inte-
res, borba za ja~anje glasova onih ko-
ji nisu reprezentovani, onih koji su ne-
vidljivi za interesne grupacije, onih
koji su ugro`eni pritiskom raznih in-
vestitora. U tom smislu za nas izborni
poraz ne postoji, zato {to nezavisno
od njega ne}emo odustati od onoga
~ime se bavimo, ka`e za Danas Kse-
nija Radovanovi}, aktivistkinja Inicija-
tive Ne da(vi)mo Beograd, odgovara-
ju}i na pitanje Danasa kakav rezultat
o~ekujete i {ta bi za vas bio izborni
poraz. Danas je razgovarao i sa Do-
bricom Veselinovi}em, tako|e aktivi-
stom ove inicijative koji navodi da ba-
vljenje gradskim temama smatraju
kao proces i svojevrsnu indukciju ta-
kozvane visoke politike.

Istra`ivanja pokazuju da kandi-
dat za gradona~elnika Dragan \i-
las ima podr{ku bira~kog tela od
oko 16 odsto. Nedavno je Dobrica
Veselinovi} rekao da ne `eli da
komentari{e \ilasa kao potenci-
jalnog kandidata za gradona~elni-
ka, jer gra|ani vrlo dobro znaju ko
je on. Ko je za vas Dragan \ilas?

Radovanovi}: Dragan \ilas je
~ovek koji je prethodio Sini{i Malom
i Goranu Vesi}u, ne samo hronolo-
{ki, ve} i konceptualno. Ova vlast ni-
je izmislila kontrolu medija, neodgo-
vorno tro{enje bud`etskih sredstava
i burazerske dilove, samo ih je una-
predila. Iako razumem da se deo
javnosti sada sa setom se}a vreme-
na od pre pet godina, ne razumem
kako da o~ekujemo druga~iji ishod,
ako se sve radi isto. Kad jednom po-
sadite bundevu, nikne bundeva. Kad
drugi put posadite bundevu, opet
nikne bundeva. Mi moramo da rede-
fini{emo kako se bavimo politikom,
kako kao dru{tvo donosimo odluke.
Sve ostalo je pitanje estetike. 

Procene su i da Aleksandar [a-
pi} ima toliku podr{ku. [ta mislite
o njemu kao kandidatu?

Veselinovi}: On je klasi~an pri-
mer balkanskog politi~ara, poput
Dragana Markovi}a Palme, koji pare
gra|ana usmerava u potkupljivanje
glasova razli~itim programima, po-
put {oping tura u Temi{varu i Sege-
dinu, dok zapo{ljava svoju rodbinu i
name{ta tendere. To se pokazalo kao
uspe{an model za o~uvanje vlasti, ali
ne i za stvaranje dobrobiti {ire zajed-
nice. Dok se [api} bavi sopstvenom
samopromocijom, na Novom Beo-
gradu se de{ava pregr{t problema -
od ilegalne gradnje na Savskom na-
sipu, ne`eljenih planova u blokovima

9a, 44 i 70a, nadogradnje skloni{ta,
izgradnje pumpe u bloku 45 i drugih.
Za sve to se on proglasio nenadle-
`nim. Okej, nema{ formalne nadle-
`nosti, ali ima{ obavezu da se bori{
za interese gra|ana koje predsta-
vlja{. Ako plan koji donosi Skup{tina
grada ne valja, ode{ tamo i ve`e{ se
dok ga ne promene. 

Sve se ~e{}e govori o tome da
}e Sini{a Mali biti gradona~elnik.
Da li bi vas to iznenadilo?

Radovanovi}: To da Sini{a Mali
ne}e vi{e biti gradona~elnik Beogra-

da jeste jedino {to je sigurno uo~i
ovih izbora, a produkt je ~etiri godi-
ne njegovog rada zapo~etog otima-
njem Savskog amfiteatra, a nastavlje-
nog kroz rasprodaju zemlji{ta i resur-
sa u vlasni{tvu Grada, sa kulminaci-
jom u potpisivanju ugovora o izgrad-
nji spalionice u Vin~i. Mali je obavio
posao za svoje ortake i sada mo`e da
ode. Na{ je dodatni posao da, uz po-
pravljanje {tete, osiguramo da }e na-
stavak njegove karijere biti u zatvoru.

Veselinovi}: Iskreno da. Meni je
neshvatljivo da ~ovek sa toliko afera,
prevara i kriminalnih radnji i dalje
ima hrabrosti da sam sebe pogleda
u ogledalo, a kamoli da obavlja neku
javnu funkciju. Pretpostavljam da ni

njemu to ne treba, ali da ga priroda
dilova koje je ekipa oko njega zapo-
~ela tera da ostane tu gde jeste.

Sa{a Jankovi} je nedavno rekao
da i dalje vidi mogu}nost saradnje
sa Ne da(vi)mo Beograd. Vi, za
razliku od predsedni~kih izbora,
odbijate saradnju sa PSG. Koji Jan-
kovi}evi postupci su vas odredili
da budete kategori~ni u odbijanju
saradnje sa njegovim pokretom?

Veselinovi}: Mi ne odbijamo sa-
radnju kategori~ki. Potpisali smo
apel za upu}ivanje misije OEBS-a

za posmatranje izbora koji je inici-
rao PSG. Problem je {to sem na~el-
nih „treba da napravimo dobru pri-
~u“ natuknica i poziva po medijima,
ne postoji nijedan papir, predlog,
koncept, ideja koja se mo`e dalje
razra|ivati, o kojoj se mo`e diskuto-
vati. Izgleda da je manir „lideri }e se
dogovoriti, pa }emo sve lako u kam-
panji“ ipak i dalje dominantan. Mi to
ne razumemo, niti se time bavimo. 

Ukoliko va{i glasovi u Skup{tini
grada budu neophodni, ho}ete li
podr`ati kandidata opozicije, bio
on \ilas ili [api}?

Veselinovi}: Ovo nisu izbori za
gradona~elnika, ve} za odbornike i
odbornice Skup{tine grada. Istica-

nje kandidature za gradona~elnika
je marketin{ki trik, skup{tinska ve}i-
na se uspostavlja pregovorima oko
ideja, planova i koncepata. Mi smo
spremni o tome da pri~amo sa opo-
zicionim listama koje u|u u Skup{ti-
nu. Nadamo se da njihov koncept
nije mora \ilas ili mora [api}, jer to
niti je parlamentarno niti pravi dugo-
ro~nu promenu. 

Mnogi Sa{i Jankovi}u i bloku oko
njega zameraju izostanak politike,
odnosno pre}utkivanje stavova o
va`nim dr`avnim temama i pitanji-
ma. Oni koji, ipak, prepoznaju obri-
se, svrstavaju ga na desnu, vi{e na-
cionalisti~ku stranu. Ne da(vi)mo
Beograd nije u fokusu ovakvih kri-
tika, iako se ni vi niste izja{njavali
o tim temama. To je, ~ini se, i jedan
od razloga zbog kojih vas deo jav-
nosti smatra „neozbiljnim“. Name-
ravate li to da svoje delovanje pro-
{irite izvan gradskih tema?

Veselinovi}: Grad nije neko usko
polje kako se ~esto implicira, grad je
prostor u kom se odigrava `ivot. U
gradu ljudi stanuju, rade, prehranju-
ju se, obrazuju se, le~e se, vole se...
Dostupnost i kvalitet zdravstva i
obrazovanja, odr`iv razvoj i dosto-
janstven `ivot za sve, to su klju~na
dr`avna pitanja. 

Radovanovi}: Ono {to nas razli-
kuje od drugih politi~kih aktera jeste
to {to i polje politike sme{tamo tamo
gde je ̀ ivot, {to ne verujemo u vo|e
koje imaju odgovore na „ozbiljna“
pitanja, ve} u dijalog o svim pitanji-
ma koja se ti~u zajednice, po~ev{i
od skup{tine stanara i mesnih zajed-
nica. ̂ ini mi se da smo eksplicitnim
protivljenjem raznim prodajama i
koncesijama, kao i zahtevima za de-
mokrati~niju upravu sebe jasno po-
zicionirali u ovoj diskusiji.

Veselinovi}: Grad u ovom na{em
vremenu mo`da vi{e nego ikada pre
predstavlja „bojno polje“ ideja, inte-
resa, konflikata i prave politike. Ono
kako izgleda i kako se razvija na{
grad uti~e i na to kakvi }emo mi biti
ljudi. Stoga, na{e bavljenje gradskim
temama smatramo kao proces i svo-
jevrsnu indukciju tzv. visoke politike.
Zato na{, i na~ine organizovanja dru-
{tvenih pokreta sli~nim nama, orga-
nizovanje na poslu, organizovanja u
kom{ilucima, organizovanja nezavi-
snih alternativnih kolektiva vidimo
kao neumitan proces, put koji se mo-

ra pro}i jer u njemu mi moramo po-
stati dovoljno sna`ni da na kraju pre-
ovladamo. Prvo oni (grupe, kom{ij-
ske inicijative, kolektivi) postaju do-
voljno jaki da bi se oduprli onome
{to im radi vlast, a onda polako i po-
stanu dovoljno sna`ni da zaista pre-
uzmu institucije. 

Mo`ete li u kratkim crtama re}i
svoj stav o tome da li bi trebalo pri-
znati kosovsku nezavisnost, uvesti
sankcije Rusiji, prekinuti odnose
sa Dodikom, odnosno re}i da li bi-
ste ispunili sve uslove koji stoji
kao prepreka evropskim integra-
cijama, kroz suo~avanje Srbije sa
odgovorno{}u iz ratnog perioda?

Radovanovi}: Naravno da se mo-
ramo suo~iti sa odgovorno{}u iz rat-
nog perioda, ali ne kako bismo ukla-
njali prepreke na evropskom putu,
nego zbog nas samih. U suprotnom
to ne vodi ni iskrenom suo~avanju, ni
dobrosusedskim odnosima. Kao {to
se nezavisno{}u sudstva i medija ili
demokratizacijom ne smemo baviti
zato {to to od nas o~ekuje EU ili bilo
ko drugi. Zato su sva ta „velika“ pita-
nja ve{ta~ka, njihovo stavljanje u fo-
kus slu ì paralisanju i konfuziji. Ho}e-
mo li se zaista prepirati da li smo za
Putina ili Trampa sve dok ne ostane-
mo bez poslednjeg hektara javnog
zemlji{ta? Hajde prvo da vidimo ka-
kvo dru{tvo mi ho}emo da budemo.
To je su{tinsko pitanje, a da li je po-
tencijalni kupac doma}i tajkun, ne-
ma~ki biznismen ili arapski {eik je od
sekundarnog zna~aja.

Veselinovi}: Smatramo da imamo
pravo da biramo {ta stavljamo u fo-
kus na{eg rada. To pre oslikava oz-
biljnost i odgovornost. Inicijativa je
posve}ena gradskim pitanjima, a
ovako su`en javni i medijski prostor
biramo da iskoristimo za ono ~ime se
su{tinski bavimo. Da li su pitanja ko-
sovske nezavisnosti su{tinski bitnija
od pitanja da li gra|ani i gra|anke
Beograda, Banjaluke i Pri{tine imaju
bezbedan i zdrav grad, dostupan jav-
ni prevoz, da li mogu sebi da priu{te
krov nad glavom, mesto u vrti}u, do-
mu zdravlja, zadovoljavaju}i kvalitet
kulturne ponude? Mi mislimo da ne.
Gra|ani svih ovih gradova su taoci
korumpiranih politi~ara koji naciona-
listi~ke i populisti~ke politike koriste
da sakriju svoje profitabilne dilove u
kojima strada javni interes.

S. ^ongradin, L. Valtner

Za nas izborni 
poraz ne postoji
Mali je obavio posao za svoje ortake i sada mo`e da ode. Na{ 
dodatni posao jeste da, uz popravljanje {tete, osiguramo da }e
nastavak njegove karijere biti u zatvoru, ka`e Radovanovi}

Dobrica Veselinovi} i Ksenija Radovanovi} 
na jednom od protesta Inicijative

Ne}emo odustati od onoga ~ime se bavimo, 
a to je borba za na{ grad, za javni interes, 
za interes onih koji su nevidljivi, onih koji su
ugro`eni pritiskom raznih investitora

O~ekujemo napade sa svih strana
S koje strane o~ekujete ja~e napade u kampanji, vlasti ili opozicije?

Radovanovi}: Napade ne delimo na napade vlasti i opozicije, a od obe ove strane o~ekujemo da
energiju ulo`e u ispravne ciljeve, a to su oni koji se ti~u razvoja dijaloga o na~inima koji }e `ivot
Beograda u~initi boljim.
Veselinovi}: O~ekujemo napade sa svih strana, ali pored toga o~ekujemo jo{ ve}u podr{ku gra-
|ana. Napadi kroz razne la`ne organizacije, profile, nasrtaje i pretnje su ve} uveliko krenuli (za-
pravo nisu nikada ni prestali), no spremni smo mi na sve.



P rotesti, akcije, kampanje, koncerti,
blokade iseljenja, krivi~ne i prijave
inspekciji, peticije, razgovori i oku-

pljanja obele`ile su jesen u kojoj je Inicija-
tiva, svim sredstvima, od ulice do instituci-

ja, pru`ila sna`an otpor samovolji i bahatosti
vlasti u otimanju i privatizaciji javnih doba-
ra, u daljem uni{tavanju institucija i obezbe-
|ivanju profita podobnim investitorima na
{tetu gra|ana. 

~etvrtak, 21. decembar 2017.IV

Natalija Simovi}: Siguran 
Beograd za ̀ ene je siguran za sve
U poslednjih godinu godinu dana nasilje nad `enama poprimilo je obli-
ke epidemije, `ene nisu sigurne u svojoj ku}i, na ulici, a ni u institucija-

ma. Ovaj, kao i druge probleme rodne neravnopravnosti najbolje }emo re{avati ve}im i
temeljnijim u~e{}em `ena u dono{enju samih odluka. Bilo da se radi o ure|enju javnih
prostora na na~in koji je siguran i bezbedan ili socijalnoj politici koja odgovara potrebama
`ena, kao i za sve ostalo, politika mora da odra`ava svakodnevicu onih koji i koje }e sa tim
odlukama da ̀ ive. Zato je imperativ druga~ije politike da oni i one u~estvuju u odlu~ivanju! 

Du{an ̂ avi}: Obale moraju biti dobro 
kojem svi imaju neograni~en pristup
Beogradske obale su pod udarom privatizacije i uzurpacije ve}
godinama. Ako taj trend ne preokrenemo, uskoro }emo beograd-

ske reke gledati samo na razglednicama. Ovo je najo~itije na levoj obali Save, gde
se u cilju za{tite vodoizvori{ta i spre~avanja daljeg ugro`avanja obaloutvrde mo-
raju ukloniti svi nelegalno podignuti objekti i sprovesti zabrana saobra}aja motor-
nim vozilima na kruni nasipa. Predeo du` Savskog nasipa treba pretvoriti u park
prirode koji }e biti posve}en svim gra|anima Beograda i njegovim posetiocima. 

Isidora
radna p
Grad Beogr
ju hiljade ra

menim poslovima. Neki od n
va na godi{nji odmor i bolova
poslenih, i ̀ ivotom u neizves
dopustivo praksa, radna prav
ve od svog rada, a ne poslod

Protesti koje je organizovala Inicijativa protiv nelegalnog no}nog ru{enja u Hercegova~koj ulici privukli su najve}

Kako se 
borimo

Tri miliona evra ko{ta}e gra|ane novogodi{nje malverzacije 

Name{tanje 
tendera za rasvetu

Z
bog zloupotreba u vezi sa javnom na-
bavkom novogodi{nje rasvete u vred-
nosti od preko 170 miliona dinara pod-
neli smo Vi{em javnom tu`ila{tvu u Be-

ogradu krivi~nu prijavu protiv gradona~elnika
Sini{e Malog, direktora JP „Javno osvetljenje“
Aleksandra Cincar Popo-
skog, ~lanova tenderske
komisije JP „Javno osve-
tljenje“, kao i direktora
kompanije „Keep light
d.o.o“ Radovana \umi}a.

Krivi~na prijava podne-
ta je zbog sumnji da je
„Javno osvetljenje“ raspi-
salo tender kojim je favo-
rizovalo preduze}e „Keep light“ i time isklju~ilo
svaku konkurenciju, tako {to je u tenderu koristi-
lo crte`e rasvete koji su identi~ni onim u katalo-
gu ponude ovog preduze}a. Da se dodatno
obezbedi favorizovana pozicija ovom preduze-
}u, tra`eno je i posedovanje vrlo specifi~nog vo-

znog parka i skladi{ni prostor povr{ine 500 me-
tara kvadratnih, u vlasni{tvu ili zakupu firme.

Postavljanje konkursnih zahteva u kojima se
precizno navode elementi koji se nalaze u po-
nudi samo jednog odre|enog ponu|a~a, kao i
ostali specifi~ni uslovi, jasno pokazuju nameru

da se zloupotrebi proce-
dura javne nabavke i
obezbedi nov~ana korist
firmi „Keep light“.

Inicijativa Ne da(vi)mo
Beograd je i pro{le godi-
ne podnela krivi~nu prija-
vu ovim povodom, kada
su se u tenderskoj doku-
mentaciji na{le ~ak i foto-

grafije iz kataloga ove firme. Tada smo u rekord-
nom roku dobili obave{tenje da se predmet pre-
bacuje sa Vi{eg na osnovno tu`ila{tvo, a zatim i
da se tu`ba odbacuje.

U prethodne dve godine na tri tendera ovaj po-
nu|a~ je bio i jedini koji je mogao da u~estvuje.

Inicijativa je podnela krivi~nu prijavu zbog sumnji da je
„Javno osvetljenje“ favorizovalo preduze}e „Keep light“

Za nastup Ace Lukasa
grad }e izdvojiti ~ak 50.000
evra, novogodi{nja proslava
}e biti duplo skuplja nego
prethodne godine

K rajem avgusta su svom silinom po~eli
brojni radovi na teritoriji celog Beogra-
da, koji su paralisali grad. Redovni rado-

vi na odr`avanju koji su izostali u prethodnom
periodu, nepotrebna raskopavanja, davno za-
kasnele rekonstrukcije i gra|evinski projekti su
stavljeni u slu`bu predizborne kampanje. Po~e-
tak rekonstrukcije Brankovog mosta prikazan
je kao uspeh vlasti, iako njegova leva pe{a~ka
strana stoji zatvorena od 2014. godine, zbog ~e-
ga su gra|ani vi{e puta protestovali. Rekon-
strukcija Slavije se od najavljenog inovativnog,
modernog i funkcionalnog saobra}ajnog re{e-
nja pretvorila u rasipni{tvo u vidu muzi~ke fon-
tane, udaljavanje pe{aka od ovog trga, bez vi-
dljivih unapre|enja u saobra}aju motornih vozi-
la i gradskog prevoza. 

Neka od ovih raskopavanja traju i dalje, a ja-
sno je da je ideja da se po zavr{etku radova, bez
obzira na muke koje gra|ani trpe, ovi radovi pri-
ka`u kao uspesi gradske vlasti.

Predizborno raskopavanje Beograda

Gra|ani uglavnom o gradnji saznaju tek kada se po-
stavi ograda oko gradili{ta ili bageri krenu da rade,
kao {to je to bio slu~aj u naselju Stepa Stepanovi},
u bloku 45, gde je po~ela izgradnja ~ak pete pumpe
u samo jednoj ulici. U sli~nom ~udu na{li su se pre
par meseci i stanovnici blokova 70a i 44 gde se na
zelenim povr{inama planirala gradnja novih zgrada
koje bi opteretile postoje}u infrastrukturu.  

Svi ovi poku{aji gradske vlasti nisu pro{li bez

Gra|ani moraju 



Dosada{nja trogodi{nja borba je pokazala:
da dobro organizovane lokalne akcije mo-
gu da mobili{u ljude i da daju konkretne re-
zultate;
da ovakva borba, ma koliko ograni~en bio
njen fokus, uvek dopire do uzroka koji su
mnogo dublje ukorenjeni u dru{tvu i politi~-
koj sferi;
da je re{enje te{ko na}i unutar ili uz pomo}
postoje}ih politi~kih stranaka;
da je potrebno osloboditi „kanale“ delovanja,
organizovanja, samoorganizovanja - mimo
standardnih partijskih i institucionalnih kana-
la koji su se ve} pokazali nesposobnim da {ti-
te javni interes;

da je uspe{an model borbe stalni pritisak (i
provokacija) na aktere i institucije, u vezi sa
konkretnim temama, i delegitimacija lo{ih
praksi;
da su posebno o{te}eni gra|ani koji su u
novoj raspodeli izgubili pristup svim resur-
sima (zbog novca ili politi~ke (ne)pripadno-
sti), da je potrebno pa`ljivo osmisliti na~in
delovanja koji ljudima vra}a poverenje u
smislenost i delotvornost politi~kog anga`o-
vanja: stru~an pristup problemu, direktne
akcije, upornost i hrabrost, neliderski pri-
stup, neformalna komunikacija i odsustvo
hijerarhije, uspe{no odbijanje saradnje sa
korumpiranim akterima itd.

V~etvrtak, 21. decembar 2017.

a Petrovi}: Grad mora da {titi 
prava, a ne da ih podriva
rad i pripadaju}a mu javna preduze}a zapo{ljava-

adnika na osnovu ugovora o privremenim i povre-
njih su u ovom statusu i preko 10 godina, bez pra-
anje, sa zna~ajno manjom platom od redovno za-
nosti ho}e li im ugovori biti obnovljeni. Ovo je ne-
va i uslovi se moraju prilago|avati ljudima koji ̀ i-

davcima. Javna uprava u tome more da prednja~i!

Ljubinka Pej~i}: Stanari taoci 
neodgovorne gradske uprave 
Iako decenijama upla}ujemo novac na ime odr`avanje zgrada Gradskom
stambenom preduze}u, novim Zakonom o stanovanju je sva odgovornost

za lo{e stanje u kom se nalazi ve}ina na{ih zgrada preba~ena na nas. Pritom i dalje nema-
mo uticaj na to kog podizvo|a~a i po kojoj ceni }e anga`ovati Gradsko stambeno, niti mo-
`emo novac sa na{eg ra~una za odr`avanje da prebacimo negde drugo. Odgovorna upra-
va ne mo`e dr`ati gra|ane za taoce lo{ih politika, ve} mora uzeti u obzir stanje koje je stva-
rano decenijama, sa posebnom osetljivo{}u za najsiroma{nije i najugro`enije od nas.  

Vird`inija \ekovi}: 
Gradski prostori za kulturu
Grad poseduje veliki broj praznih pro-
stora koji bi mogli biti iskori{}eni za po-

trebe kulture, ali i druge oblasti kao {to su socijalna za-
{tita ili obrazovanje. Prodaja niti je jedino, niti po`eljno
re{enje. Zajedni~ke resurse treba da iskoristimo tako da
odgovorimo na potrebe koje ne mo`emo zadovoljiti na
tr`i{tu.

}u pa`nju Beogra|ana i na njima su se okupljale desetine hiljada ljudi

Brojni nelegalni radovi, bez dozvola, mimo
predvi|enih projekata i sa sumnjivim motivi-
ma rezultirali su sa nekoliko prijava inspek-

cijama i akcijama koje je Inicijativa Ne da(vi)mo Be-
ograd izvela upozoravaju}i javnost da se na{ grad
u potpunosti razvija prema samovolji gradskih mo}-
nika za koje izgleda propisi i zakoni ne va`e.

Radovi u parku U{}e iznenadili su brojne gra|a-
ne koji su nam pisali i slali fotografije betoniranja ko-
je je sprovedeno van plana i po projektu investito-
ra koji }e uskoro u ovom parku nastaviti dalju grad-
nju, MPC Properties. Radovi su izvo|eni protivza-
konito, na {ta smo u prijavi upozorili inspekciju.  

Na Kalemegdanu, u okviru kulturnog dobra
od izuzetnog zna~aja, Beogradska tvr|ava, sru-
{en je objekat kako bi jo{ jedan investitor ostva-
rio svoj interes u pribavljanju profita, na ~ijem
mestu }e ni}i jo{ jedan ugostiteljski objekat, {to
je na{lo mesta u prijavi koju smo uputili nadle-
`noj inspekciji.

Radovi na trgu ispred Doma omladine uzeli
su i svoj danak u smislu ozleda dve sugra|anke
koje su povre|ene na neobele`enom i nebe-
zbednom gradili{tu. Uprkos na{im prijavama da
bi neko mogao biti povre|en, nadle`ne slu`be
su 22 dana odbijale da prime prijavu. 

J edan od naj-
bahatijih pri-
mera svaka-

ko je slu~aj poro-
dica Sandi} i Ra-
dosavljevi} na Vi-
dikovcu, gde su
maskirani batina-
{i unajmljeni od
privatne firme ko-
ja je kupila plac
pet puta neome-
tano ru{ili krov
ku}e i razbijali poku}stvo ove porodice, bez ili
sa minimalnom intervencijom policije. 

Nekada zbog dugova u koje su zbog nema{ti-
ne upali, nekada zbog pravno nere{enih proble-
ma, sporog sudstva, neusagla{enih zakona, ali
sve ~e{}e i zbog manipulacija bahatih izvr{itelja
`eljnih dodatne zarade, cele porodice sa malom
decom, invalidi ili stari izbacivani su na ulicu, uz
asistenciju policije. Broj gra|ana kojima preti

ovakva sudbina
ne zna se ta~no,
ali iz onoga {to
se na terenu vidi
nije te{ko zaklju-
~iti da se u ovoj
situaciji mo`e
na}i bilo ko od
nas, na{ih prija-
telja ili porodice. 

Inicijativa Ne
da(vi)mo Beo-
grad je zajedno

sa drugim organizacijama ~lan zajedni~ke akci-
je Krov nad glavom koja direktnim blokadama
ovih izbacivanja, promenom zakonskog okvira
u kome je ovakva nepravda mogu}a, ali i animi-
ranjem javnosti i pozivanjem gra|ana na solidar-
nost sa ugro`enima `eli da zaustavi ovaj trend.
Samo ove jeseni u~estvovali smo u par desetina
blokada policije i izvr{itelja i spre~avanja izba-
civanja ljudi na ulicu.

Krivi~nim prijavama protiv nelegalnih radova

Dr`avna nelegalna 
gradnja {irom grada
Radovi u parku U{}e, na Kalemegdanu, kod Doma
omladine, ali i mnogi drugi u sklopu predizbornog 
raskopavanja grada ra|eni bez dozvole. Inspekcije }ute

Peticiju u kojoj zahtevamo da metro povezuje
najgu{}e naseljena podru~ja grada, a ne par-
cele investitora potpisalo preko 700 gra|ana.

Inicijativa Ne da(vi)mo Beograd usprotivila se na-
merama gradskih vlasti da manipuli{u budu}om tra-
som prve linije metroa. Metro mora biti re{enje za pre-
voz velikog broja gra|ana i gra|anki Beograda, a ne
na~in da se javnim sredstvima obezbedi ve}a zarada
podobnim investitorima, kako predla`u gradske vlasti. 

Novim predlogom izmena Regionalnog prostor-
nog plana Beograda, umesto linije Zemun - Ustani~-
ka, prioritet je dat potpuno novom pravcu - od pra-
znog Maki{kog polja do prazne Ade Huje, a preko bu-
du}eg „Beograda na vodi“! 

Peticija koju je potpisalo preko 700 gra|ana posla-
ta je u zvani~noj formi primedbe na predlo`eni plan, a
u njoj zahtevamo da metro treba da povezuje najgu-
{}e naseljena podru~ja grada i obezbedi smanjenje
gu`vi, donese nove mogu}nosti prevoza i rastereti au-
tomobilima zagu{eni grad. 

otpora. Dok su u naselju Stepa Stepanovi} i u blo-
kovima 70a, 44 i 9a gra|ani peticijama i okuplja-
njima uspeli da, barem do novog poku{aja, od-
brane svoje kom{iluke, u bloku 45, uprkos petici-
ji sa preko 1.000 kom{ijskih potpisa, NIS je nasta-
vio da gradi pumpu. Ovo je eskaliralo u {est pro-
testa i protestnih {etnji u kojima se blok pobunio
protiv ovakvog bahatog ugro`avanja bezbedno-
sti i naru{avanja kvaliteta ̀ ivota gra|ana.

da se pitaju

Blokade sumnjivih iseljavanja

Ne praviti metro koji povezuje prazne livade
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P
rivatizacija deponije u Vin~i i izgrad-
nja spalionice za grad Beograd do-
nose ogromne finansijske obaveze
koje }e se katastrofalno odraziti na

bud`et grada i komunalne tro{kove gra|ana. 
Kako je analiza inicijative Ne da(vi)mo Be-

ograd pokazala, grad se u narednih 30 godina
obavezao da investitoru ispla}uje preko 38
miliona evra godi{nje, {to je u zbiru oko mili-
jardu i 150 miliona evra javnih sredstava koje
}e se odliti u pravcu privatnog investitora.
Ovo je minimalni iznos u koji treba ura~unati i
sve prate}e infrastrukturne tro{kove, kojih ni-
je malo i koji uklju~uju povla{}en polo`aj u
proizvodnji energije. Na kraju, najve}i teret
ovog „posla veka“, snosi}e krajni korisnici, a
to su upravo doma}instva.

Ekonomska ra~unica
Iako se u javnosti ~esto isti~e ~injenica da

}e strani partner ulo`iti preko 300 miliona
evra, iznos koji se grad Beograd obavezao da
plati investitoru je nekoliko puta ve}i. Mini-
malna projektna pla}anja privatnom partneru
su 38.278.910 € godi{nje, a po{to je ugovor
potpisan na 25+5 godina, to zna~i da Grad
ukupno pla}a: 1.148.367.300 €. To je minimal-
ni iznos na koji se Grad obavezao i koji }e u
razmeri od 70% pla}ati krajnji korisnici, odno-
sno doma}instva.

Ova ogromna ulaganja koja Grad izvodi
imaju za rezultat srazmerno veliku zaradu pri-
vatnog investitora, a {tetu po javne finansije,
ostavljaju gradski bud`et sa enormnim direkt-
nim i skrivenim tro{kovima, a gra|ane sa ce-
nom tretmana otpada i najmanje ~etiri puta
ve}om cenom usluga.

Pravni propusti
Pored finansijskog dela analiza je ukazala i

na pravno-proceduralne probleme, kao {to
veliki broj nedostaju}ih delova i priloga ugo-
vora (npr. prilozi iz kojih se izra~unavaju pla-
}anja), i to da se gradsko pravobranila{tvo ni-
je bavilo analizom Ugovora (jer po njihovom
tuma~enju prevod ugovora nije u duhu srp-
skog jezika, nema pe~at sudskog tuma~a; sa-
dr`i pravne termine koji nisu u skladu sa do-
ma}im pravom i smatra da je bavljenje oprav-
dano{}u ugovora u nadle`nosti Sekretarijata
za finansije). Gradski Sekretarijat za finansije
je sa druge strane do{ao do zaklju~ka da
Ugovor nema uticaj na gradski bud`et. Tako-
|e u toku procesa se i desila promena sasta-

P
KB predstavlja jedno od velikih pred-
uze}a u javnom vlasni{tvu ~iji je zna-
~aj za grad kao i za dr`avu te{ko pre-
ceniti. Ono poseduje ili koristi oko

30.000 hektara zemlji{ta kao i prate}u infrastruk-
turu, mehanizaciju, i pogone. Ali poseduje i ve-
liki razvojni potencijal koji se mo`e upotrebiti
tako da od njega imaju koristi svi gra|ani. U
proizvodnju se mo`e ulagati tako da PKB obez-
be|uje kvalitetnu a pristupa~nu hranu za ceo
grad, kao i nova radna mesta. Znanje akumuli-
rano godinama mo`e se koristiti za kontinuira-
no obrazovanje kompetentnih kadrova u poljo-
privredi. Po potrebi, delovi zemlji{ta se mogu
postepeno prenameniti za razli~ite potrebe ko-
je bi bile prepoznate od strane lokalne zajedni-
ce i celog grada u narednom periodu. Odnos
PKB-a i Beograda bi mogao da predstavlja
obrazac za odnos drugih urbanizovanih sredi-
na sa njihovim prirodnim okru`enjem na na~in
koji bi najvi{e koristio lokalnoj zajednici.

Trenutna situacija je dijametralno suprotna.
Proizvodni pogoni se ne obnavljaju, preduze-
}e posluje iz godine u godinu sve nesigurnije,
a stalno zaposleni polako odlaze u penziju ili
bivaju otpu{teni. Ta situacija je posledica siste-
matskog zapostavljanja dr`avnih preduze}a u
sklopu pripreme za njihovu privatizaciju. Do-
sada{nji manir izdvajanja profitabilnih delova
PKB-a i njihove pojedina~ne prodaje (Pekabe-
ta, Frikom, Imlek) je i doveo do sada{njeg sta-
nja u kome je onome {to je preostalo od PKB-
a ote`ano uspe{no poslovanje. U svetlu toga,

~ini se da se i vlada i potencijalni kupci fokusi-
raju sve vi{e na zemlji{te koje je pod kontrolom
PKB-a. Sve se ~ini se kao da vlada ho}e da
proda gotovo svu imovinu PKB-a {to pre i bud-
za{to, i time ustupi svo to prostranstvo malom
broju investitora - {to podse}a na manir vi|en
u sprovo|enju projekta „Beograd na vodi“.

Zemlji{te koje PKB trenutno koristi i posedu-
je je u najve}oj meri namenjeno poljoprivred-
nim delatnostima. Poznaju}i manire ove vlasti,
opravdano strahujemo da bi kroz izmenu name-
ne zemlji{ta, iz poljoprivrednog u gra|evinsko,
nakon prodaje kupac odjednom postao vlasnik
zemlji{ta u vrednosti vi{estruko ve}oj od cene
koju je za nju platio. Sa druge strane, gra|ani bi
izgubili priliku da odlu~uju o upravljanju tako
vrednim i velikim imanjem koje se pritom bavi
zadovoljenjem najosnovnijih ljudskih potreba.

Ono {to dodatno ote`ava posao Beogra|a-
nima u procesu preuzimanja kontrole nad
PKB-om jeste {to preduze}e nije vi{e u vlasni-
{tvu grada, ve} republike, {to zna~i pravno
ote`an put za uticanje na sudbinu PKB-a. Me-
|utim, neke opcije i dalje postoje. Inicijativa
„Ne davimo Beograd“ prvenstveno smatra da
PKB ne sme da bude privatizovan. Jedino tako
obezbe|ujemo da PKB dugoro~no nastavi da
proizvodi hranu za grad. Kroz kontrolu izrade i
sprovo|enja generalnog urbanisti~kog plana,
{to je u nadle`nosti gradske uprave, spre~ili bi-
smo mahinacije koje bi mogle da se pojave u
vezi sa prenamenom zemlji{ta. Paralelno sa ti-
me predstavnici Inicijative bi radili na osna`i-
vanju lokalne zajednice i njenom povezivanju
sa gradskom upravom. Na osnovu toga bi raz-
voj PKB-a mogao da se odredi tako da se za-
{titi ̀ ivotna sredina, obezbedi odr`ivost poslo-
vanja, a Beogra|anima se omogu}i pristup jef-
tinoj a kvalitetnoj hrani.

Privatizacija deponije sme}a u Vin~i za grad Beograd           

Za d`epove
poguban je
Beograd }e 30 godina ispla}ivati investitoru minimum
38 miliona evra godi{nje. Odvo`enje sme}a 
poskupljuje ~etiri do pet puta, ukida se mogu}nost
otvaranja radnih mesta u „zelenoj ekonomiji“, 
problemi sa zaga|enjem vazduha

Pi{e:
Vladimir 
Radoji~i}

Pi{e:
Milan 
[kobi}

Gubici nisu 
samo finansijski
Pored o~igledne ekonomske {tetnosti, spaljivanjem
otpada gubimo ogroman broj radnih mesta, gubimo
ljude koji su sada anga`ovani na tretmanu otpada,
ali gubimo i ogroman potencijal koji ova industrija
mo`e da ostvari ukoliko bi se u nju ulagalo.

Privatizacija posrnulog giganta nije re{enje

PKB treba 
Beogradu
Ne smemo dozvoliti da se ovo preduze}e privatizuje
samo da bi se njegovo zemlji{te raspar~alo, 
a namena promenila. Ogroman potencijal za 
privredu i nova radna mesta

Zvani~nici ne `ele da tuma~e ugovor:
Aktivisti Inicijative u protestu

Posebno izdanje lista Danas Urednik Milenko Vasovi} Inicijativa Ne da(vi)mo Beograd je obezbedila sadr`aj za dodatak Korektura Ana Ron~evi} Prelom Slobodan Srem~evi}
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       donosi ogromne finansijske obaveze

gra|ana i gradsku kasu
ugovor o spalionici

Re{enje, predlog politike 

Za Inicijativu otpad nije |ubre, 
ve} resurs i izvor radnih mesta
I

nicijativa Ne da(vi)mo Beograd zastupa
stav da se mora uspostaviti zaokru`eni
sistem za upravljanje komunalnim otpa-
dom koji maksimalno ekonomski iskori-

{}ava ovaj resurs, smanjuje zaga|enje i obez-
be|uje radna mesta. Na{ plan potpuno isklju-
~uje spalionicu i upliv privatnog sektora u ko-
munalne delatnosti, a gra|anima nudi ekolo-
{ki prihvatljiv, odr`iv i dru{tveno isplativiji mo-
del od trenutno postoje}eg sistema, a poseb-
no od ovog predlo`enog koji ceo koncept
podre|uje zaradi jednog investitora.

Sistem upravljanja otpadom koji se temelji
na konceptu nula otpada (tzv. Zero waste)
podrazumeva se maksimalno smanjenje koli-
~ine otpada kroz omogu}avanje njegove po-
novne upotrebe i razvoj zelene ekonomije ko-
ja }e zaposliti vi{e hiljada gra|ana i gra|anki. 

On podrazumeva i unapre|enje sistema
naplate odno{enja otpada tako da ona ne bu-
de po kvadratnom metru stana ve} po kilogra-

mu otpada, zatim razvoj primarne selekcije,
odvojenog sakupljanja prema vrsti otpada,
koji je neophodan preduslov za razvoj recikla-
`e, zatim pro{irenje sistema za prikupljanje ot-
pada na ~itavu teritoriju Beograda, zatvaranje
i sanaciju deponije u Vin~i, ali i izvla~enje na-
gomilanog deponijskog gasa koga ima do-
voljno za dvadesetogodi{nju eksploataciju,
procenjene zarade od oko 20 miliona evra. 

Neophodno bi bilo izgraditi novo sanitarno
odlagali{te, po standardima koje ne bi ugro`a-
valo ljudsko zdravlje i ̀ ivotnu sredinu, kao i po-
strojenje za kompostiranje biolo{kog otpada. 

Te`imo cilju da preko 95 procenata otpada
bude ponovno upotrebljeno, reciklirano ili ob-
ra|eno, a da se samo oko 5 procenata odla`e.
Kao {to vidite Beograd ima mnogo opcija i
mnogo prilika da se ova industrija razvije,
uposli ljude i donese i ekonomsku i dru{tvenu
dobit.

Gradske vlasti su u odabiru re{enja „zabo-
ravile“ na strate{ka dokumenta koja upu}uju
na vrlo jasne i linearne korake u upravljanju ot-
padom: pre svega prevencija nastanka otpa-
da, zatim ponovna upotreba i recikla`a, tek
onda kori{}enje vrednosti otpada: kao {to je
kompostiranje i drugo... I na kraju onaj deo ko-
ji ne mo`e da se iskoristi odla`e se. Izbaciva-
njem ovih me|ukoraka i prelaskom odmah na
spaljivanje gubimo ogroman broj radnih me-
sta, gubimo ljude koji su sada anga`ovani na
tretmanu otpada, ali gubimo i ogroman poten-
cijal koji ova industrija mo`e da ostvari ukoli-
ko bi se u nju ulagalo.

Koncept „nula otpada“ 
Kontrolom nastanka otpada, ponovnom upotrebom
materijala, recikla`om i tek na kraju deponovanjem
ovaj koncept donosi veliki broj radnih mesta, iskori{}e-
nje ovog velikog resursa, kao i za{titu ̀ ivotne sredine.

va konzorcijuma bez odobrenja organa Grad-
ske uprave, iako konkursna dokumentacija
odre|uju taj ~in kao uslov za diskvalifikaciju.

O~ekivane posledice ovako skandaloznog

ugovora su da se sa jedne strane bud`et Grada
Beograda optere}uje fiksnim tro{kom od
38.278.910 €godi{nje (koji mo`e biti i ve}i od to-
ga) dok se privatnom partneru poklanja mogu}a

zarada koja samo od plasmana sortiranog amba-
la`nog otpada u narednih 30 godina mo`e biti
200.000.000 €(6.667.777 €godi{nje). Pored ovoga
o~ekuje se poskupljenje ra~una gra|ana za odvo-

`enje sme}a za ~etiri do pet puta, uz ukidanje mo-
gu}nosti otvaranja radnih mesta u „zelenoj ekono-
miji“, kao i problemi u zaga|enju vazduha (lete}i
pepeo, {ljaka kao posledica spaljivanja). 

Ogromni dodatni 
tro{kovi koje 
}emo pla}ati
Na navedeni iznos od 38 miliona evra godi{nje, treba
dodati i eksternalije koje tako|e padaju na teret gra-
|ana, izme|u ostalog, otkup struje koja }e se za prvih
12 godina vr{iti po povla{}enoj ceni koja je 2-2.5 puta
skuplja nego na me|unarodnom tr`i{tu i dodatni ot-
kup toplotne energije. Zatim izgradnju infrastruktu-
re za prenos toplotne energije, izgradnju brane koja
spre~ava klizanje postoje}e deponije, kao i izgradnju
alternativnog pristupnog puta preko Velikog sela i
Slanaca. Od novca gra|ana bi}e pla}ena i ekspropri-
jacija i raseljavanje stanovni{tva sa podru~ja i izgrad-
nja dodatne deponije za vi{ak otpada i regulisanje sa-
nacije opasnog otpada, a nakon zakonskih izmena bi-
}e uvedeno i pla}anje poreza na deponiju. 

Analiza 
hiljadu strana 
dokumenata
Za manje od mesec dana od potpisivanja ugovora
pravni tim Inicijative analizirao je vi{e od 100 doku-
menata koja sadr`e 1.198 stranica. Uprkos ogrom-
nom zna~aju ovog ugovora, ovo je do sada jedina ana-
liza koja je predstavljena javnosti 
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Plan za Beograd na vodi - vra}anje u zakonske okvire 

Sanacija {tete i krivi~no 
gonjenje odgovornih

Raskidanje ugovora
Prvi korak u sanaciji {tete mora biti raski-

danje ugovora o ulaganju. Pravni tim Inicija-
tive podneo je jo{ u aprilu ove godine pred-
log za utvr|enje ni{tavosti Ugovora za proje-
kat „Beograd na vodi“ Republi~kom javnom
tu`ila{tvu. U ovom predlogu kao razlozi za
utvr|enje ni{tavosti navode se:

1. Odredbe Ugovora ne uzimaju u obzir
stvarni obim ulaganja u projekat „Beograd na
vodi“. Procene, ali i ve{to skrivana dokumen-
tacija, govore da su ulaganja dr`ave vi{estru-
ko ve}a od ulaganja takozvanog „investitora“,
dok je potencijalna zarada daleko manja.

2. Odredbe Ugovora ne pru`aju garancije
da }e strate{ki partner izvr{iti svoj deo obave-
za. Ipak, odredbama Ugovora o zajedni~kom
ulaganju odre|eno je da strate{ki partner
ostvaruje profit, ~ak i u slu~aju da je do raski-
da Ugovora do{lo njegovom krivicom, dok
procenat od izgra|enog zemlji{ta zadr`ava.

3. Predstavnici Vlade RS protivzakonito su
oduzeli od grada Beograda deo ovla{}enja i
preneli ih na privredno dru{tvo „Beograd na
vodi“, u kojem privatna firma ima ve}insko
vlasni{tvo.

4. Predstavnici Vlade RS Ugovorom su se
obavezali da planove kojima se ure|uje iz-
gled obale reke Save menjaju onako kako to
strate{ki partner `eli, neovla{}eno isklju~uju-
}i pravo gra|ana na dono{enje odluka koje se
ti~u njihovog okru`enja, kao i mi{ljenje struke.

5. Predstavnici Vlade RS obavezali su se
da }e Narodna skup{tina Republike Srbije
kreirati i usvajati zakone koji za cilj imaju
olak{avanje realizacije ovog projekta i odbi-
ti usvajanje onih koji njegovom sprovo|enju
mogu da na{tete, ~ime je i kona~no izvedena
potpuna kapitulacija suvereniteta nad ovim
delom teritorije glavnog grada.

Pravni tim Inicijative uveliko radi na oba-
ranju ugovora o ulaganju u Beograd na vodi,
a iskoristi}emo sva dostupna pravna sred-
stva kako bi se to desilo. 

Odgovornost
Prikupili smo veliku koli~inu materijala i o

pojedina~noj odgovornosti razli~itih aktera
ovog projekta, na osnovu ~ega trenutno radi-
mo na pripremanju krivi~nih prijava. Gradski

i dr`avni funkcioneri koji su se u procesu pla-
niranja i sprovo|enja projekta ili dono{enju
skandaloznih planskih dokumenata ogre{ili
o zakon pogre{ili su {to su pomislili da }e se
sakriti iza glavnih promotera projekta - Vu~i-
}a i Malog. Mora}e da odgovaraju za svoj
deo krivice kako nam se nikada vi{e ne bi
dogodilo da se odgovorni ljudi na najvi{im
mestima u institucijama sistema slepo povi-
nuju `eljama interesnih grupa. 

Vra}anje Savskog 
amfiteatra u sistem

Dono{enjem Generalnog plana Beogra-
da, Prostornog plana podru~ja posebne na-
mene i leks specialisa, posebnog zakona za
Beograd na vodi, podru~je Savskog amfitea-
tra u potpunosti je deregulisano i predato pri-
vatnom interesu na upravljanje i izuzeto iz
pravnog i planskog sistema zemlje.

Generalni plan Beograda donet je protiv-
zakonito, dok je prethodni jo{ bio u procedu-
ri usvajanja. Inicijativa i gra|ani su na {tetne
specifi~nosti ovog plana podneli oko 2.000
primedbi koje su automatski odbijene. Ovim
planom napravljena je crna rupa na mestu
Savskog amfiteatra i obrisana su sva ograni-
~enja kako bi se ad-hok pravljena maketa Be-
ograda na vodi mogla sprovesti i u realnost.
Na ovaj na~in potrebe investitora su stavljene
ispred javnog interesa koji je decenijama
osmi{ljavao kako se Savski amfiteatar mo`e
staviti u slu`bu razvoja Beograda kao celine.

Prostorni plan podru~ja posebne namene
za projekat Beograd na vodi donet je iako ne
postoji pravni osnov da se planovi ovog ran-
ga donose za urbane, gusto naseljene sredi-
ne koje su ve} u planskom sistemu. Pri nje-
govom usvajanju Inicijativa je podnela oko
1.800 primedbi ukazuju}i i na problemati~na
konkretna pojedina~na re{enja koja predvi-
|a. Ovaj plan legalizovao je maketu koja je
po prvi put u{la u zvani~ni planski dokument
i predvideo ogromna izdvajanja javnih sred-
stava za potrebe projekta Beograd na vodi.

Da bi se zaobi{li postoje}i zakoni donet je
posebni zakon za Beograd na vodi, takozvani
lex specialis, {to je samo po sebi problemati~-
no: zakoni koji odgovaraju jednom investitoru,
odnosno jednom projektu, neprihvatljivi su i ne
bi trebalo da postoje. Su{tina ovog zakona je
opravdavanje eksproprijacije zemlji{ta javnim
sredstvima za potrebe komercijalnog projek-
ta, {to na{e zakonodavstvo ne dozvoljava, a
zbog ~ega se i pribeglo specijalnom zakonu.

Inicijativa }e fokus planiranja sa zarade mo}-
nika bliskih vlasti vratiti na potrebe gra|ana i in-

sistirati da se usvoji novi Generalni plan grada,
a ukine Prostorni plan podru~ja posebne name-
ne za projekat Beograd na vodi. Mora se kona~-
no uraditi i ocena ustavnosti za lex specialis i
koraci da se ovaj zakon ukine, da se Savski am-
fiteatar vrati u pravni i planski sistem Srbije, da
se ovo vredno podru~je vrati Beogradu.

Plan sanacije {tete
Ure|enje Savskog amfiteatra zavisi}e od

detaljnih analiza do sada na~injene {tete,
predloga stru~njaka i gra|ana, sa jednim ci-
ljem - obala Save mora biti vra}ena Beogra-
du, ljudima koji u njemu `ive i koji ga vole.

Nemamo nikakve iluzije da je Beogradu ve}
naneta ogromna {teta u prethodne tri godine
trajanja ovog projekta. Zapo~eti radovi koriste
ogromna javna sredstva ulo`ena u ra{~i{}ava-
nje terena kako bi se izgradili komercijalni
objekti za potrebe zarade podobnih investito-
ra, dok izgra|ene strukture trajno menjaju vizu-
ru grada stvaranu vekovima. Svi dalji radovi bi-
}e zaustavljeni, a novi projekti mora}e biti
uskla|eni sa javnim sadr`ajem primerenim za

ovo podru~je nakon javnog konkursa. Potreb-
no je detaljno utvrditi do koje faze su stigli infra-
strukturni radovi opremanja gra|evinskog ze-
mlji{ta i na osnovu toga napraviti i plan nove
mogu}e gradnje sadr`aja koji pored isplativo-
sti i interesovanja investitora nu`no moraju od-
govoriti javnom interesu Beograda. Protivzako-
nito manipulisanje obaloutvrdom, zbog ~ega je
Inicijativa ve} podnela krivi~ne prijave, dovelo
je i do njenog obru{avanja u Savu i ugro`ava-
nja bezbednosti celog grada. 

Javni konkurs
Sva dalja re{enja koja se ti~u razvoja Sav-

skog amfiteatra moraju se donositi javno i
transparentno, uz {to {ire u~e{}e gra|ana i
struke, a posebno zbog {tetnosti koju je pro-
jekat Beograd na vodi trajno ostavio na tkivu
grada. U daljim odlukama o gradnji na ovom
podru~ju mora biti sproveden javni konkurs
koji }e uzeti u obzir potrebu za javnim sadr-
`ajima i interesima gra|ana, kao i intereso-
vanje i isplativost za investitore, ali pre sve-
ga za grad Beograd.

C
entralni motiv sa kojim je Inicijativa
u{la u pripremu za predstoje}e lo-
kalne izbore u Beogradu je uklju~i-
vanje gra|ana i gra|anki u sve pro-

cese koji se ti~u ̀ ivota u gradu. Po{lo se od to-
ga da }e ljudi koji su mesecima izlazili na ulice
u protestima protiv ne~ega sada biti zaintere-
sovani da u~estvuju u procesima u kojima bi se
bavili time za {ta jesu. Da bi postala platforma
kroz koju oni mogli da artikuli{u svoje ideje o

razvoju grada, tokom jeseni 2017. zapo~eto je
otvaranje novih kanala komunikacije. Pored
serije konsultativnih sastanaka u op{tinama i
mesnim zajednicama, dijalog o gradskim po-
litikama rasplamsao se i na internetu.

Kao na~in da mnogobrojne razgovore o
gradskim politikama sa`me na jedno mesto i
da im da prostora da se razvijaju, Inicijativa
je 30. avgusta pokrenula forum na adresi uce-
stvuj.nedavimobeograd.rs. Od tada je na fo-
rumu registrovano 360 korisnika i zapo~eto
360 novih tema, u kojima je razmenjeno pre-
ko 3.600 odgovora. Simbolizam ovih brojeva
„kvari“ samo broj lajkova koji su u~esnici
uputili jedni drugima - 5.000. O ~emu se toli-
ko razgovara i u ~emu se u~esnici foruma to-

liko sna`no podr`avaju? Upravo u razgovori-
ma o gradskim politikama.

Gradske politike su na forumu podeljene u
14 tema, od urbanizma, preko ìvotne sredine,
do kulturne politike. Osim toga na forumu se na-
{lo mesta i za razmenu me|unarodnih iskusta-
va, ali i za pri~e iz Srbije koje mogu da slu`e kao
primer Beogradu. Me|u najpopularnijim tema-
ma su neizbe`ni gradski prevoz, zatim razgovor
o posledicama novog zakona o stanovanju i
problem rukovanja otpadom, posebno budu}-
nost deponije u Vin~i. Na forumu se vodi razgo-
vor i o svim aktuelnim ̀ ari{tima u gradu gde se
brani javni interes, od Savamale, pa do nelegal-
ne gradnje na Savskom nasipu ili izgradnje
pumpe u Bloku 45 protivno ̀ eljama gra|ana.

Ono oko ~ega se razgovara i u mesnim
zajednicama i na forumu nije ni{ta drugo ne-
go zajedni~ki put ka programu gradskih po-
litika. Inicijativa je ~vrsto odlu~ila da na iz-
borima ne ponudi program koji }e osmisliti
nekoliko ljudi, i takvog ga prodavati bira~i-
ma kao slamku spasa. Umesto spasilaca i li-
dera, Inicijativa se obra}a zainteresovanim
ljudima kao jedinim ~iniocima neophodnim
za sveobuhvatnu promenu. Uloga politi~ke
organizacije nije da ponudi instant re{enja,
ve} da omogu}i gra|anima i gra|ankama
da uzmu re{avanje problema u svoje ruke i
da u~estvuju u promeni grada. Forum je ma-
li deo tog procesa, ali svakako deo koji veo-
ma ohrabruje.

Mesto gde nastaje promena - internet platforma Inicijative

Pi{e:
Vujo 
Ili}

Pi{e:
Vladimir 
Radoji~i}

Beograd na vodi, mesto gde ne va`e zakoni
Srbije: Aleksandar Vu~i} i Sini{a Mali
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